

جامعة بنها كلية الآداب قسم التاريخ

القضاء في مملكة غرناطة في عهد بني الأحمر (635- 897هـ/ 1238- 1492م)

رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في التاريخ الإسلامي

إعداد الطالب محمد عبد الحميد أبو بكر مسعود

إشراف

أ.د/ سليمان عبد الغني مالكي أستاذ التاريخ الإسلامي بكلية التربية - جامعة الطائف أ.د عفيفي محمود إبراهيم أستاذ التاريخ الإسلامي بكلبة الاداب - جامعة بنها

د/ أيمن إبر اهيم السيد مدرس التاريخ الإسلامي بكلية الآداب - جامعة بنها

1437هـ/ 2015م

اهتمت هذه الدراسة بالقضاء في مملكة غرناطة لما له من أهمية كبرى في تحقيق العدل وحفظ الحقوق واستتباب الأمن للمملكة، الامر الذي ترتب عليه رقيها حضاريا ، لهذا لقد جمعت هذه الدراسة بين التاريخ و الحضارة .

وقد قسمت الدراسة الي مقدمة وتمهيد وثلث فصول وتناولت في المقدمة اسباب اختيار الموضوع والصعوبات التي واجهتني اثناء الكتابة كما احتوت على عرض لأهم ابرز المصادر التي اعتمدت عليها في الدراسة .

وقد تضمن التمهيد لمحة جغرافية وتاريخية لمدينة غرناطة من خلال الموقع الجغرافي للمدينة والولايات التابعة لها ومن شم تحدثت عن الأوضاع السياسية قبيل بني نصر وبعد ذلك كان الحديث عن قيام المملكة على يد مؤسسها محمد بن يوسف وما اعقبه من ضعف وانحلال والحرب الأهلة التي نشأت بينهم وقطعت اوصالها ومن ثم النتيجة الحتمية وهي سقوط آخر معاقل المسلمين في الأندلس.

وقد جاء الفصل الأول تحت عنوان مفهوم القصناء واهميتة حيث بدأت فيه بتعريف القضاء لغة واصطلاحا واهمية القضاء في معالجة امور الناس كالدماء والأموال والمناكحات، ومصادر القضاء وانتشار المذهب المالكي في الأندلس كما اشتمل على شروط القاضي و آدابه وصفاته وطريقة تعيينه في المملكة واختصاصاته، والانابة عن القاضي، كما تحدث الفصل عن مجلس القاضي وعناصره وزي القاضي الخاص به وختمت الفصل بالحديث عن الأعراض عن منصب القضاء وعزل القاضي.

وخصص الفصل الثاني الذي كان بعنوانه - اعلام القصاة في غرناطة في عهد بني الأحمر لذكر اهم القضاة الذين سطع نجمهم في تلك الفترة من الرمن وقد راعيت التسلسل الزمني لهم وبدأت بالقاضي محمد بن احمد الشهير بالشريف السبتي شسبتي شاقاضي الوالقاسم سلمون والقاضي ابوالحسن النباهي والقاضي ابوعبدالله بن قاسم بن علاق الغرناطي، والقاضي ابوالقاسم محمد بن سراج و القاضي ابويحيي بن

محمد بن عاصم القيسي، والقاضي ابوعمربن منظور والقاضي ابوعبدالله محمد بن قاسم بن الأزرق.

وكان الفصل الثالث بعنوان الوظائف المتعلقة بالقضاء، وقد قسمته الى قسمين دور القضاة في مجالات الحياه مثل الدور السياسي والعلمي والاجتماعي لهم اما المبحث الثاني فقد تكلمت فيه عن الوظائف التي تتعلق بالقضاء مثل الحسبة والشرطة وديوان المظالم. ثم انهيت الدراسة بخاتمة ذكرت فيها النتائج التي توصلت إليها خلال فترة الدراسة .

Abstract

MSc Thesis

"The Judicature of Granada Kingdom during Bani Al Ahmar Era (635 – 897 Hijri, 1238 – 1492)"

Student: Mohamed AbdElhamid Abu Baker Masoud

Supervisors:

Professor
Afify Mahmoud Ebraheem
History and IslamicCivilization

College of Literature – BenhaUniversity

Professor Sulaiman Abdul GhanyMalki

Islamic Civilization
College of Education – Taif
University

Abstract

This study focused on Granada Kingdom Judicature, because it has a great implication to the implementation of justice and the fact that human rights were maintained led to security stabilization. It was the main factor, which influenced the advancement of civilization of the Kingdom; therefore, this study combined both history and civilization.

I have structured this study to include an introduction, preface and three chapters. I discussed in the introductory my reasons for choosing this topic, difficulties that I faced and a quick overview of the key-references I used to conduct this study.

The preface gives a geographical and historical overview about Granada city and its states. Then I discussed the political situations before BaniNasir, which resulted in the establishment of the Kingdom by its founder Mohamed Ben Yousif, I then moved on to discuss the weakness and decay caused by the civil war, which definitely resulted in falling of the last Islamic state in Andalusia.

The title of chapter one is "Judiciary Concept and its Importance" – The chapter begins with a definition of Judiciary, both literal and idiomatic sense and moves on to talk about the importance of the judiciary in handling people complaints such as murders, money crimes and marriage related complaints. Also discussed the judiciary sources and the expansion of The Maliki School throughout Andalusia. I included the judge's conditions, his discipline and characters. The Judge Appointment method has been covered as well as judge's specialization and deputy. The board of judiciary and its members is also covered and judge's uniform in addition to the dismissal of a judge.

The title of Chapter two is "Judiciary Stardom in Granada during Bani Al-Ahmar era". It listed the most famous judges in that era chronologically. I started with Judge Mohammad Ben Ahmad; his nickname Al-Sharif Assabti, then Judge Abu ElqasimSalmoun, judge Abu ElhasanAnnabhani, Judge Abu Abdullah Ben Qasim Ben Alaq Al-Gharnati, Judge Abu Elqasim Mohammad Ben Seraj, Judge Abu Yahya Ben Mohammad Ben Asim El-Kaisi, Judge Abu Omar Ben Mandh'our and finally the Judge Abu Abdullah Mohammad Ben Qasim Ben El-Azraq.

The title of chapter three is "Jobs Related to Judiciary" – I have divided it into two sections; the first section was about Judiciary Influence in Kingdom life activities, e.g. politics, education and social society while the second section was to explain the Jobs related to the Judiciary e.g. police, accountancy and Department of Grievances. Finally, I concluded the study with my findings then a list of appendices and references, which enriched this study.